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Kedves Honfitársaim! 

Áttekintést szeretnék adni az elmúlt négy év magyarországi lengyelségért végzett munkámról, 
a folyamatban lévő feladataimról, és jövőbeni terveimről. 

De legelőször néhány mondatot szólok a szószólói tevékenységről is. 

Látszólag a szószólói munkát jutalomként is felfoghatnánk, azonban koránt sem az, ha valaki 
komolyan veszi hivatását. A szószólói feladat a nemzetiségi ügyek gondozásán túl a két ország 
sokrétű kapcsolatainak támogatását is jelenti. 

A szószóló tevékenységének tartalmát maga alakítja, tölti ki tartalommal. Én lelkiismeretesen, 
tevékenyen és hasznosan, a többség megelégedésére akartam végezni feladatomat. Ilyen 
hozzáállással a szószólói tevékenység bizony sok időt és energiát igényel. 

Én a munkámat jól átgondolt koncepció mentén végeztem.  

Az 1980-as évektől aktívan részt vettem a lengyel – magyar kapcsolatok kiépítésében, 
ápolásában, amelyet a Bem Egyesület és az Országos Lengyel Önkormányzat elnökeként 
folytattam.  

Így kellő információkkal és tapasztalatokkal indultam elképzeléseim megvalósítására. 

Tervem négy fő témakört ölelt fel: 

1., Első: A magyarországi lengyelség érdekképviselete itthon és otthon 

2., Második: A magyar- lengyel kapcsolatok szorosabbra fűzése és ápolása 

3., Harmadik: Az egyházi kapcsolatok megerősítése, különösen a keresztény ifjúság körében 

4., Negyedik: Az ifjúság nyelvoktatása és sporteseményeken való részvétele, a V4 országok 
kapcsolatának erősítése: 

1., Első témakör: A magyarországi lengyelséget én, mint szószóló a legjobban úgy tudtam és 
tudom segíteni, ha mint a nemzetiségi bizottság költségvetési albizottságának tagja, évről évre 
egyre magasabb támogatást igyekszem juttatni a lengyel önkormányzatoknak és civil 
szervezeteknek. A költségvetési előirányzatok évről évre nőttek: 

2014 -hez képest az országos önkormányzatok támogatása 40% kal, a helyi önkormányzatok 
250%, a feladat alapú támogatások 100%-kal növekedtek.  

A civil szervezetek működési támogatását segítő pályázati keret 4 és félszeresére, az anyanyelvi 
diáktáborok kerete 13 szorosára nőtt.  

A helyi önkormányzatok intézményei kiegészítő támogatásban részesülnek ez idén 340 millió 
Ft és folyamatosan növekszik. Az intézmények felújítási kerete 1 milliárd Ft. A növekedés 
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szembeszökő. Meg kell jegyeznem, hogy a támogatások megszerezésében részt vehettem, de 
felhasználásához már nem volt szükség sem tapasztalataimra, sem tanácsaimra. 

Egyházi és kulturális területen, illetve az üzleti életben kétféleképpen tudtam segíteni, egyrészt 
a szereplőket közvetítettem, másrészt külön forrásokból támogatást szereztem. Egyre fontosabb 
a jó gazdasági együttműködés, mert az a jó politikai és társadalmi kapcsolatok záloga. Ez 
megengedi, hogy ne csak a szokásos mondást emlegessük a barátságról, hanem reális, valódi 
alapokon folytassuk az együttműködést. 

A számos rendezvény, szobor és táblaavatás, a testvérvárosi kapcsolatok és a szervező 
bizottságokban való részvétel, mind - mind, elősegítette a lengyelség jó hírnevének megőrzését, 
kapcsolatainak ápolását és bővülését. Azt is meg kell mondanom, hogy mindezeket az 
eredményeket azokkal az értékes és már-már „megszállott” honfitársaimmal értem el, akik az 
egész ország területéről segítették munkámat. 

Az Interparlamentáris Unió (IPU) keretein belül számos tanácskozáson és tapasztalatcserén 
vettem részt, amelyek közül a legfontosabb a minden évben megrendezett Magyar – Lengyel 
Barátság Napjának szervezése volt. 

Részt vettem a 2016-ban, Lengyelországban tartott, „Magyarország Éve” kulturális 
programjainak összeállításában. 

Részt vettem a Szolidaritás évének megrendezésében. 

Számtalan támogatást szereztem a magyarországi lengyelség kulturális és egyházi eseményeire, 
melyek megkoronázása a Fekete Madonna Kegykép Koronázása és a párhuzamosan rendezett 
Lengyel – Magyar Ifjúsági Találkozó volt. 

Közvetlen kapcsolatot tartok fenn az egyes lengyel nemzetiségi önkormányzatokkal, civil 
szervezetekkel, valamint azokkal a magyar szervezetekkel, amelyek együttműködnek a 
magyarországi lengyelséggel és a lengyelországi magyar barát szervezetekkel. 

Bár szorosan nem tartozott kötelezettségeim közé, mégis jó néhány magánszemélynek 
nyújtottam jogi és ügyintézési támogatást, segítséget problémáik megoldásában. 

2., Második témakör: A magyar- lengyel kapcsolatok szorosabbra fűzésében, kezdetben nem 
volt könnyű dolgom az anyaországban. A kis létszámú és szétszórt magyarországi lengyelséget 
úgy kellett bemutatnom, mint egy jól szervezett, tömbszerű közösség. Amit közösen sikerült 
elérnünk az itteni aktív lengyelséggel, amely kis létszáma ellenére nagy erővel dolgozik 
Nyíregyházástól Szegedig, Békéscsabától Székesfehérvárig.  

Ennek eredményeként választottak meg a Lengyel Szenátus Elnöke mellett működő tanácsadó 
testület tagjának, amely elismerést nem tisztségem, hanem személyem miatt nyertem el, és még 
két évig fennáll e tagságom. E testületnek nem csak, mint világszervezetnek, hanem a bilaterális 
kapcsolatok terén is nagy súlya van. 

Feladataim közé tartozott Lengyelország jó hírnevének megőrzése akkor, amikor 
népszerűségéből veszített. 
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 „Bene Merito” és TV Polonia díjjal tüntettek ki Lengyelország nemzetközi hírének erősítése 
érdekében kifejtett munkásságomért.  

Kiterjedt és személyes kapcsolatot tartok fenn, és együttműködök a magyar és lengyel 
minisztériumokkal, közjogi méltóságokkal, a Lengyel Nagykövetséggel, a varsói Magyar 
Nagykövetséggel, és a külhoni lengyelséggel foglalkozó szervezetekkel. 

Évek óta a Krynicai Nemzetközi Gazdasági Fórum panel beszélgetésein veszek részt. 2015-
ben, kiálltam Orbán Viktor miniszterelnök úr migrációval kapcsolatos intézkedései mellett, az 
akkori támadásokkal szemben. 

Kövér László házelnök úr lengyel vonatkozású ügyekben kikéri a véleményemet és nagy 
megtiszteltetés számomra, hogy lengyelországi útjaira elkísérhetem. A kormányzat több 
képviselője is számít véleményemre, tanácsaimra lengyel ügyben. De ugyanúgy a lengyel 
szenátus elnöke és a kormányzat is számít rám magyar ügyekben.  

3.,Harmadik témakör: Az egyházi kapcsolatok. 

Mondhatom, hogy kiváló a kapcsolatom az egyházzal, amelybe bele kell érteni, a 
magyarországi lengyelség plébánosát, a Magyarországon szolgáló lengyel papokat, a magyar 
és lengyel katolikus egyház számos tagját és vezetőjét. E jó kapcsolat is azért alakult ki, mert 
számos feladatot együtt oldottunk meg. 

Többször segítettem a lengyelség „Mindenkor Segítő Szűz Mária” templomának felújításában, 
amelyhez anyagi támogatást szereztem. 

Részt vettem a Krakkóban megrendezett Keresztény Ifjúság Világtalálkozójának 
előkészületeiben és magán az eseményen is. 

Segítettem több rendezvényben, amelyet a kereszténység és ifjúság összefüggésében 
szerveztek. Nagyszabású programunk volt a Bem Egyesület és a Szent Adalbert Egyesület 
közreműködésével a Bazilikában rendezett Fekete Madonna Koronázása és Lengyel – Magyar 
Ifjúsági Találkozó. 

Közreműködésemmel kap a Szent István Bazilika II. János Pál Pápa ereklyét, melynek 
szervezése, Magyarországra hozatala folyamatban van. 

Szintén folyamatban van a Fekete Madonna Kegykép felöltöztetésének szervezése. 

4., Negyedik témakör: Az ifjúság nyelvoktatása és sporteseményeken való részvétele, a V4 
országok kapcsolatának erősítése: 

Jelenleg én a lengyel nyelv oktatásában felmerülő anomáliák felszámolását látom a 
legsürgetőbb feladatnak. Sajnos a magyarországi lengyel nyelvű bölcsészképzés színvonala 
nem megfelelő. Lengyel anyanyelvű tanárok oktatóként való alkalmazására lenne szükség. 

Hiányzik a tolmács, fordítói képzés is, amely nem feltétlenül igényelne egyetemi oktatási 
szintet.  
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A magyarországi középfokú oktatásból hiányzik – pedig nagy szükség lenne rá - a lengyel nyelv 
oktatása. 

Eredmény azonban, hogy hathatós közreműködésemmel indult meg a magyar-lengyel, lengyel-
magyar nagyszótár szerkesztési munkája. 

Az Erasmus program keretében – a Lengyel Oktatási Rendszerfejlesztési Alapítvány 
segítségével - megszerveztük a lengyel nyelviskola diákjainak litvániai útját, amely nagyon 
sikeres volt. 

A V4 országok az Erasmus keretében szorosabb együttműködést terveznek, amelybe szintén 
bekapcsolódhatunk. 

Segítettem a V4 országok keretében, Lengyelországban megrendezett diákolimpiára magyar 
résztvevőket toborozni. 

 

Jövőbeni rövidebb és hosszabb távú terveim: 

A lengyel függetlenség 100. évfordulójának megrendezése. 

A lengyel katonasírok felújítása, történelmi emlékhelyek további gondozása 

Lengyel óvoda létrehozása. 

A középiskolai lengyel nyelvoktatás bevezetésének elősegítése. 

A magyarországi lengyel nyelvű bölcsészképzés színvonalának emelése, esetleg a Felczak 
Alapítvány bevonásával.  

A már említett Erasmus program keretében szintén az ifjúság nyelvoktatásának fejlesztése. 

Terveim között szerepel, hogy a V4 országok között ifjúsági labdarúgó bajnokságot rendezünk, 
melyet Miniszterelnök úr támogat, és más V4 sporteseményekre is készülünk. 

Szeretném tovább folytatni a magyar és lengyel keresztény fiatalok kapcsolatának erősítését, 
mert úgy gondolom, hogy a lengyel keresztény ifjúság sokkal erőteljesebb hitében és példát 
mutathat a keresztény értékek védelmében a magyar fiataloknak. Az ifjúsági kapcsolatok 
építése terén sok lengyel partnert sikerült találnom.  

Tisztelt vendégek, kedves barátaim! 

A fenti beszámoló korántsem teljes körű, de példázza tevékenységem sokrétűségét, és a lengyel 
– magyar kapcsolatok iránti elhivatottságomat. 

A magyarországi lengyelség jó hírnevét mindig megőriztem, akkor is, amikor valamilyen 
problémát észleltem. Nyilvánossághoz, médiához soha nem fordultam. Úgy gondolom, hogy a 
legfontosabb a jó hírnév megőrzése, mert az biztosítja, hogy a jövőben is meg tudjuk valósítani 
elképzeléseinket és az ezekhez szükséges támogatásokat is megkapjuk. 
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Hangsúlyozni szeretném, hogy az ügy, a lengyelség ügyének elkötelezettje vagyok - mindig is 
az voltam. Most, amikor bemutattam eddigi tevékenységemet, azért tettem, hogy igazoljam 
hűségemet és alkalmasságomat az ügy és nem személyem iránt. 

Szeretném befejezni folyamatban lévő projektjeimet és megvalósítani terveimet. 

Ahogy Házelnök úr eskütételünkön mondta, ez egy kísérleti ciklus volt, amely alatt sok 
tapasztalatot szereztem, és bevallhatom, hogy ha újra kezdhetném, néhány dolgot másképp 
csinálnék.  

Szeretnék hálásan köszönetet mondani mindenkinek, aki elképzeléseimet alakította és 
munkámat segítette. 

Szívesen válaszolok kérdéseikre.   

Köszönöm, hogy meghallgattak. 

Budapest, 2018. január 31. 

 

      Dr. Csúcs Lászlóné 

      Lengyel Nemzetiségi Szószóló  


